

Londyn, 12. IX. 45r. Kom. ang. wieczorny. Serwis kraj.

Front Śródz.: W Londynie ujawniono przebieg rokowań, poprzedzających zawarcie rozejmu z Włochami. W pierwszym tygodniu sierpnia dyplomaci włoscy nawiązali w dwóch neutralnych stolicach kontakt z dyplomatycznymi przedstawicielami W. Brytanii i wskazali na rozpaczliwą sytuację Włoch. Uzyskali odpowiedź, że może w rachubę wchodzić tylko bezwarunkowa kapitulacja. W połowie sierpnia Włosi podjęli drugą próbę rokowań, wysyłając włoskiego generała do Portugalii i Hiszpanii. Do Lizbony przybył również z własnej inicjatywy b. włoski min. spraw zagranicz. Candi, który jednak z żadnym z ang. ambasadorów nigdy nie rozmawiał. Generał ów oświadczył, że jeśli sojusznicy wyładują we Włoszech, to Włosi do nich się przyłączą i poprą ich w walce z Niemcami. W odpowiedzi na to przedstawiciele W. Brytanii ponownie podkreślili konieczność bezwarunkowej kapitulacji i przyjęcia sojusz. warunków wojskowych. Warunki natury politycznej i gospodarczej zostaną podane później. Pełny generała włoskiego tak długo się przeciągał, że marszałek Badoglio wysłał drugiego generała, a na znak swej dobrej woli dodał mu jako towarzysza ang. generała Carton de Viart, pozostającego w włoskiej niewoli. Ponieważ gen. Carton de Viart został zwolniony z obowiązku powrotu do Włoch, przeto później udał się do Anglii, gdzie jego pobyt do tej chwili był trzymany w tajemnicy, by nie dawać Niemcom powodu do podejrzeń. Przedstawiciel marszałka Badoglio udał się później do Sycylii, gdzie oświadczył gen. Eisenhowerowi, że gdyby Włochy posiadały swobodę decyzji, to zastosowałyby się we wszystkim do żądań aljanckich, ale ponieważ są zależne od Niemców, przeto niemożliwym jest ujawnienia rozejmu przed ledowaniem sojuszników. Aljanci ponownie zażądali podparcia dokonania się wszystkim swym żądaniom, stawiając 24-godzinne ultimatum.-